
35י' באב תשס"ב 19.7.2002 7 ימים

ם י ח ט ש ב ת  ו ר י ש ה י  נ ב ר ס ל  ש ה  נ ו ע מ ה ש  ו ד ק ל

אני היתד האחרון
שיכול לעצור את

המדינה הזו לפני 
שהיא תהפוך
להיסטוריה, זונשיין

י' באב תשס"ב 19.7.2002 7 ימים34

ו  מ צ ע ל ן  י ך¬ד ו פ ה ל ו  ת ע ד ב ש  ו ח נ ן  י י ש נ ו ז ד  ו ד

ײַל שולחן האוכל מונחות מיותמות זו על זו שתי דר
גות סגן צה"ליות, שהוסרו מהכותפות של חולצת
המדים. בימאי של סרט דוקומנטרי כבר היה עושה
ײַמהן מטעמים. זונשיין מבחין במבט שלי, מזנק ממקו

מו וממהר להעיף אותן מהחדר. "חס וחלילה", הוא
אומר, "אין פה שום אמירה. לא, לא, לא. סתם הורדתי

את הדרגות מהמדים לפני שאני מכבס אותם".
את הספר, 'משפט אייכמן, דוח על הבנאליה של
הרוע' מאת חנה ארנדט, זונשיין לא טורח לסלק. זה
הספר שקרא בײ13ַ הימים שהספיק לרצות בכלא הצבאי על סירובו לשרת
בשטחים, לפני שבג"ץ קטע את עונש המאסר עד למתן החלטה בעתירתו.
לזונשיין אין תסביך יפה ירקוני, ואת הקישור בין השואה לשירות בשטחים
ײַהוא מבצע בקלילות. "כמובן שהפרטים והרקע שונים לחלוטין, אבל הד

מיון הוא ברציונליזציה של הרוע. תמיד שואלים אצלנו 'איך יכול להיות
ײַשעם שלם עשה דבר כזה, איך אף אחד לא התעורר'. והנה אני הייתי בשט
ײַחים עשר שנים, וחייתי בתוך הבנאליה של הרוע. עשיתי שם דברים שבוו

דאי נדבר עליהם שעות. ויום אחד הבנתי מה אני עושה. ואז אתה חוזר

אחורה ולא מאמין שזה היית אתה. ראית את המראות, השתתפת במעשים,
ואחרײַכך מיד הדחקת".

למעשה, אתה משווה את החיילים של היום לנאצים, חד וחלק.
אני לא משווה אותם לנאצים. הם אנשים נהדרים קדושים, ממושמעים,
שׁמו להם גבולות עקומים של מוסר, והם פשוט לא מבינים מה הם עושים.
ײַהם נותנים ומקבלים המון פקודות, ואין להם מושג. אני מדבר בראש וב

ראשונה על עצמי. אף פעם לא אצליח להבין מה הוביל אותי להכות אישה.
אין לי שום הסבר לכך מלבד הבנאליה של הרוע.

זה זונשיין. טוטלי לחלוטין. מאז הפך לסמל המאבק נגד הכיבוש, אין
למצוא אצלו ולוּ גרגר של ספק. אין ניואנסים. יש פלקט גדול. כמו הפלקט
ײַשנתלה בשבועיים האחרונים בראש חוצות, ועליו מתנוססת תמונתו במ
ײַדים מעומלנים. "אני סגן דוד זונשיין", נאמר שם, "מהנדס תוכנה, קצין בי

חידה מובחרת בצנחנים, שירתתי במשך עשר שנים את מדינת ישראל
בשטחים ובלבנון. במשך שנים ביצעתי עם חייליי פעולות נוראות, שכל
מטרתן להנציח את הכיבוש וההתנחלויות, במסווה של הגנה על הבית ועל

אבנר הופשטיין
צילום: אלדד רפאלי

ע

דוד זונשיין לא מתחרט על כלום. הוא יודע שהעתירה 
שלו לבג"צ, בדרישה לשפוט אותו בביתײַדין צבאי על סירובו לשרת

בשטחים, עלולה לעבוד כבומרנג. הוא יודע שמאוד יכול להיות
שהוא זה שיקבור סופית את מאבק הסרבנים, ויביא את הצבא
להטיל עליהם עונשי מאסר ארוכים פי כמה. אבל זה לא הזמן

לשיקולי תועלת. כל החיים לימדו אותו להסתער, אז הנה, עכשיו
הוא מסתער על הכיבוש. אבנר הופשטיין, מילואימניק שכן נענה

לצו 8, ניסה נואשות לגרור אותו לחשבון נפש
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המדינה. לא עוד!"
"אני היתד האחרון שיכול לעצור את המדינה הזאת לפני
שהיא תהפוך להיסטוריה", הוא יחזור ויצהיר שוב ושוב בראיון,
לא זהיר לאפשרות שכך הולכת ונכתבת הבנאליה של הסרבנות.
אף אחד מהסיפורים שהוא יגולל בפניי בשעות הקרובות, קשים
ככל שיהיו, לא מזכיר את השואה, את השמדת העם או את תורת
הגזע. חלקם הגדול יכול למצוא הסבר בקונטקסט המורכב של
המלחמה בטרור. אבל אצל זונשיין המלחמה בטרור היא מושג

שדוף, נחלת העבר. לצאת וגמרנו.
ײַועם זאת אין לטעות בו. לא מדובר בילד תלײַאביבי מפונק, בפ
ײַציפיסט מתחזה או בפוליטיקאי רודף פרסום. גם לא בפעיל מקצו

עי של 'מצפן' או 'יש גבול'. לדבריו, הפור נפל אצלו במילואים
האחרונים בצומת גוש קטיף. זה היה בדצמבר. כל הקו רצו מריבות
אימים בין הקצינים על מה מותר ומה אסור. כשחזר, החברים כמעט

לא הכירו אותו, התהלך כמו זומבי. אז החליט שמבחינתו נגמר. 
אחרי שהריץ את התסריטים בראש, נפגש עם המ"פ שלו
לשיחה אמפתית ואחרײַכך עם המג"ד לשיחה שהסתיימה בטונים
ײַגבוהים. משם למח"ט, אייל אייזנברג, וממנו למשפט אצל האוג

דונר, תא"ל טל רוסו. רוסו שפט אותו בעוון סירוב פקודה לײ35ַ
ײַיום בכלא. בקשתו להישפט בביתײַדין צבאי רגיל, עם שופט וסנ

גורים, נדחתה, והוא נשלח לכלא כבר באותו הלילה. באמצעות
ײַעו"ד מיכאל ספרד הוא פנה לבג"ץ וביקש לחייב את הצבא לאפ

שר לו להישפט בביתײַדין צבאי. 
ײַהטיעון המרכזי שעומד מאחורי עתירתו של זונשיין, מהפכ

ני. הוא טוען שלא עבר כל עברה בסירובו לשרת בשטחים, מכיון
שעצם הפקודה לשרת בשטחים היא בלתי חוקית בעליל. עד
למתן התשובה בעתירה הורה בג"ץ לשחרר את זונשיין מהכלא.
ײַנשיא ביתײַהמשפט אהרון ברק זימן דיון נוסף בעתירה ליום שלי

שי השבוע. בעת כתיבת הכתבה עדיין לא ידוע אם בדיון ניתנה
הכרעה סופית.

הם מפחדים
עד כה לא העז איש מחבריו של זונשיין למכתב הסרבנים
ײַללכת רחוק כלײַכך. אם תידחה העתירה, ישוב לרצות את 22 הי

מים הנותרים בכלא 6 בעתלית. אם תתקבל, יתייצב כבקשתו
בפני ביתײַדין צבאי. קשה לדמיין שופט צבאי שיעז להשתכנע
ײַמהטיעון, שלפיו השירות בשטחים הוא פקודה בלתי חוקית בע
ײַליל. משמעות החלטה כזו היא תוהו ובוהו מוחלט בצבא ובפולי

טיקה ופתח לסרבנות המונית. אם יפסקו השופטים הצבאיים
נגדו, עשוי זונשיין למצוא עצמו מרצה תקופה ממושכת בכלא,
עד שנתיים עלײַפי החוק. הצבא יוכל לנצל את התקדים הזה כדי
להפחיד את כל הסרבנים האחרים. דבר אחד הוא לסרב ולהיכלא
לײ35ַ יום, תקופה מקבילה למשך שירות המילואים. קשה יותר

להסתכן בשנתיים מאסר, שמשמעותן המעשית היא שלילת כל
החירויות, אובדן מקום העבודה והפקרת המשפחה לבדה.

ײַזונשיין שלם עם הצעד לחלוטין ומסרב להתמודד עם ההשל
כות ההרסניות, שעשויות להיות לו על מאבק הסרבנים. "לא
באתי לכאן ליהנות, הצעד שלי הוא לא צעד טקטי, ואין מקום
לחישובי כדאיות. הרי גם כששלחנו את המכתב, רבים אמרו לנו
ײַ'איזה דרך טיפשית לנסות להשפיע, רק תעוררו אנטגוניזם, תש

למו מחיר כבד, עדיף להצטרף לפעילות פוליטית וכו' וכו''.
אותי חישובים פוליטיים ומקיאווליסטיים לא מעניינים. אני גם
לא מאמין שהצעד שלי ירתיע סרבנים אחרים, אולי להפך. מה
שכן, בהחלט יכול להיות שבעקבות הבג"ץ תהיה אסקלציה מול
הצבא, והם יחליטו 'אוײַקיי, אם זה כך, בואו ניתן לכולם ארבעה

חודשים בכלא'. הכול פתוח.
"אני באתי להילחם", הוא מוסיף אחרי מחשבה. "אני מרגיש
שאני במלחמה לא פחות מאשר כשהייתי בלבנון. כל ערב אני
נלחם. אמנם אני לא משתמש בנשק, אבל האדרנלין שזורם הוא
חזק יותר מבכל שדה קרב אחר. הצבא מנסה להיות עם ולהרגיש
בלי. מצד אחד הם אומרים "עברה חמורה", "סרבנות", "מרדנות"

וכו'. אני אומר: בסדר. העברה שלי היא חמורה, אבל אני עושה
אותה מתוך אחריות, ולכן אני רוצה הזדמנות לשטוח את טענותיי,
להגן על עצמי. ואז הם אומרים 'לא. זה לא הולך ככה', ושולחים
אותי לשיפוט משמעתי כאילו הייתי איזה עריק פוחז. וכל זה כדי
למנוע ממני לדבר, כדי שלא אשתמש בביתײַהדין הצבאי כבבמה
ציבורית. הם מפחדים. מחר ילכו 80 חיילים ויציגו את טיעוניהם
בצורה מסודרת. הם מבינים טוב מאוד מה המשמעות של הדברים".
בוא ננסה רגע להתמודד עם הטיעון, שהשירות בשטחים
הוא בלתי חוקי בעליל. נניח שאתה אומר 'המצפון שלי לא
מאפשר לי לשרת בשטחים'. זה עוד נשמע טיעון שאפשר
לקבל אותו. אבל אתה בא ומגדיר גם את גבולות המצפון של

כל החיילים האחרים. כולם חייבים לציית למצפון שלך?
אני חושב שאני מגדיר את המצפון היהודי. 

מי שׂמך?
מה זאת אומרת מי שׂמך? צו המצפון שלי.

אם השירות בשטחים אינו חוקי, המסקנה הבאה היא שכל
ײַמי שכן משרת בשטחים צריך לעמוד לדין. גמרתי שירות מי

לואים בצו 8 במבצע 'חומת מגן'. אולי תבקש מהצבא להעמיד
אותי לדין על עברות מוסריות?

לא, אני לא ממליץ להעמיד אותך לדין, כי הטרגדיה בסיפור
ײַהיא שאתה עושה את כל מה שאתה עושה בשטחים בגלל שההח

לטה לא נתונה בידיך. אם אותך צריך להעמיד לדין, אז אני צריך
לשבת בכלא הרבה שנים על מה שעשיתי. כי אני עשיתי דברים
שאנשים מתו בגללם. ברור לי שמה שנראה לאנשים נורמלי
היום, בעוד עשר שנים כולנו נתפוס את הראש ונגיד 'לעזאזל,

מה עשינו כאן'.
ײַאתה דורש פינוי מלא של השטחים, פינוי מלא של ההתנ

חלויות?
ודאי. כל ההתנחלויות. וחזרה לגבולות 67'.

אז אתה מציע כאן תכנית מדינית. אתה מבקש לכופף את
ידי הממשלה עלײַידי שימוש בתנועה עממית המורכבת
מחיילים. תסכים אתי שמבחינת סדרי עולם בדמוקרטיה זאת

מחשבה עקומה?
לא. אני לא אסכים אתך, בגלל שבישראל אין דמוקרטיה.
מדינה שכובשת שלושה וחצי מיליון איש, ובתחום שיפוטה לײ50ַ
ײַאחוז מהאנשים אין זכות הצבעה, היא לא דמוקרטיה. צריך לה

כיר בדבר הזה.
אתה לא חושב שהחלטה על יציאה מהשטחים היא החלטה

של הדרג המדיני, ולא של הצבא?
אין ספק שמדובר בהחלטה שהפתרון שלה הוא, כמובן, מדיני.
ײַאבל הדרג המדיני לא רשאי להחליט מרגע שהוא איבד את הז

כות המוסרית שלו. אני הייתי מצפה משאול מופז בתור חייל
מספר אחת במדינה ובתור אדם יהודי וציוני, שמבין שמה שהוא
עושה היום מכרסם תחת הקיום היהודי במדינה הזאת, או מטל
רוסו או מאייל אייזנברג — שאחד מהם יקום, ישליך את הכומתה
שלו על השולחן ויגיד 'אותי שלחו להגן על המדינה הזאת, לחזק
אותה, לשמור על הגבולות שלה ולדאוג שיהיה פה קיום יהודי
אמיתי. אני לא יכול לעשות את מה שאתם אומרים לי לעשות

בשטחים, ואני לא עושה את זה יותר'.
כלומר איש הצבא בוחן את ההחלטה אם להתגייס או לא
לפי איכות הדרג המדיני, לפי המוסריות שלו, לפי הרמה שלו?
זה מאוד מסוכן. לפני מלחמת יום כיפור הדרג המדיני היה

äִפשר לאנשים לסרבשחצן וסירב לכל פתרון מדיני. האם זה א
להתגייס כשהייתה מלחמה?

ײäִַפשר, כי להילחם בצבא אחר זה לא דבר לא מוסלא, זה לא א
רי.

מה עם צבא המתאבדים הפלסטיני? לא חובה להילחם בו?
האם יש מדינה שאחרי חודש כמו מארס, עם מעל 100 אזרחים

שנרצחו בטרור, לא הייתה יוצאת למבצע צבאי?
בעיקרון, כן. כל מדינה בעולם הייתה יוצאת למבצע
'חומת מגן'. נכנסת ומדרדרת הלאה. אין ספק: יש צבא של
מתאבדים, ולכן יצאו למבצע 'חומת מגן'. אבל אתה מתעלם
ממה שהיה לפני ומה שהיה אחרי. בוא ניקח את התזה, כמו

(המשך מעמוד קודם)
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אני לא מאמין שהצעד
שלי ירתיע סרבנים
אחרים, אולי להיפך,
הסרבנים וזונשיין בראש
צילום: משה שי
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המדינה. לא עוד!"
"אני היתד האחרון שיכול לעצור את המדינה הזאת לפני
שהיא תהפוך להיסטוריה", הוא יחזור ויצהיר שוב ושוב בראיון,
לא זהיר לאפשרות שכך הולכת ונכתבת הבנאליה של הסרבנות.
אף אחד מהסיפורים שהוא יגולל בפניי בשעות הקרובות, קשים
ככל שיהיו, לא מזכיר את השואה, את השמדת העם או את תורת
הגזע. חלקם הגדול יכול למצוא הסבר בקונטקסט המורכב של
המלחמה בטרור. אבל אצל זונשיין המלחמה בטרור היא מושג

שדוף, נחלת העבר. לצאת וגמרנו.
ײַועם זאת אין לטעות בו. לא מדובר בילד תלײַאביבי מפונק, בפ
ײַציפיסט מתחזה או בפוליטיקאי רודף פרסום. גם לא בפעיל מקצו

עי של 'מצפן' או 'יש גבול'. לדבריו, הפור נפל אצלו במילואים
האחרונים בצומת גוש קטיף. זה היה בדצמבר. כל הקו רצו מריבות
אימים בין הקצינים על מה מותר ומה אסור. כשחזר, החברים כמעט

לא הכירו אותו, התהלך כמו זומבי. אז החליט שמבחינתו נגמר. 
אחרי שהריץ את התסריטים בראש, נפגש עם המ"פ שלו
לשיחה אמפתית ואחרײַכך עם המג"ד לשיחה שהסתיימה בטונים
ײַגבוהים. משם למח"ט, אייל אייזנברג, וממנו למשפט אצל האוג

דונר, תא"ל טל רוסו. רוסו שפט אותו בעוון סירוב פקודה לײ35ַ
ײַיום בכלא. בקשתו להישפט בביתײַדין צבאי רגיל, עם שופט וסנ

גורים, נדחתה, והוא נשלח לכלא כבר באותו הלילה. באמצעות
ײַעו"ד מיכאל ספרד הוא פנה לבג"ץ וביקש לחייב את הצבא לאפ

שר לו להישפט בביתײַדין צבאי. 
ײַהטיעון המרכזי שעומד מאחורי עתירתו של זונשיין, מהפכ

ני. הוא טוען שלא עבר כל עברה בסירובו לשרת בשטחים, מכיון
שעצם הפקודה לשרת בשטחים היא בלתי חוקית בעליל. עד
למתן התשובה בעתירה הורה בג"ץ לשחרר את זונשיין מהכלא.
ײַנשיא ביתײַהמשפט אהרון ברק זימן דיון נוסף בעתירה ליום שלי

שי השבוע. בעת כתיבת הכתבה עדיין לא ידוע אם בדיון ניתנה
הכרעה סופית.

הם מפחדים
עד כה לא העז איש מחבריו של זונשיין למכתב הסרבנים
ײַללכת רחוק כלײַכך. אם תידחה העתירה, ישוב לרצות את 22 הי

מים הנותרים בכלא 6 בעתלית. אם תתקבל, יתייצב כבקשתו
בפני ביתײַדין צבאי. קשה לדמיין שופט צבאי שיעז להשתכנע
ײַמהטיעון, שלפיו השירות בשטחים הוא פקודה בלתי חוקית בע
ײַליל. משמעות החלטה כזו היא תוהו ובוהו מוחלט בצבא ובפולי

טיקה ופתח לסרבנות המונית. אם יפסקו השופטים הצבאיים
נגדו, עשוי זונשיין למצוא עצמו מרצה תקופה ממושכת בכלא,
עד שנתיים עלײַפי החוק. הצבא יוכל לנצל את התקדים הזה כדי
להפחיד את כל הסרבנים האחרים. דבר אחד הוא לסרב ולהיכלא
לײ35ַ יום, תקופה מקבילה למשך שירות המילואים. קשה יותר

להסתכן בשנתיים מאסר, שמשמעותן המעשית היא שלילת כל
החירויות, אובדן מקום העבודה והפקרת המשפחה לבדה.

ײַזונשיין שלם עם הצעד לחלוטין ומסרב להתמודד עם ההשל
כות ההרסניות, שעשויות להיות לו על מאבק הסרבנים. "לא
באתי לכאן ליהנות, הצעד שלי הוא לא צעד טקטי, ואין מקום
לחישובי כדאיות. הרי גם כששלחנו את המכתב, רבים אמרו לנו
ײַ'איזה דרך טיפשית לנסות להשפיע, רק תעוררו אנטגוניזם, תש

למו מחיר כבד, עדיף להצטרף לפעילות פוליטית וכו' וכו''.
אותי חישובים פוליטיים ומקיאווליסטיים לא מעניינים. אני גם
לא מאמין שהצעד שלי ירתיע סרבנים אחרים, אולי להפך. מה
שכן, בהחלט יכול להיות שבעקבות הבג"ץ תהיה אסקלציה מול
הצבא, והם יחליטו 'אוײַקיי, אם זה כך, בואו ניתן לכולם ארבעה

חודשים בכלא'. הכול פתוח.
"אני באתי להילחם", הוא מוסיף אחרי מחשבה. "אני מרגיש
שאני במלחמה לא פחות מאשר כשהייתי בלבנון. כל ערב אני
נלחם. אמנם אני לא משתמש בנשק, אבל האדרנלין שזורם הוא
חזק יותר מבכל שדה קרב אחר. הצבא מנסה להיות עם ולהרגיש
בלי. מצד אחד הם אומרים "עברה חמורה", "סרבנות", "מרדנות"

וכו'. אני אומר: בסדר. העברה שלי היא חמורה, אבל אני עושה
אותה מתוך אחריות, ולכן אני רוצה הזדמנות לשטוח את טענותיי,
להגן על עצמי. ואז הם אומרים 'לא. זה לא הולך ככה', ושולחים
אותי לשיפוט משמעתי כאילו הייתי איזה עריק פוחז. וכל זה כדי
למנוע ממני לדבר, כדי שלא אשתמש בביתײַהדין הצבאי כבבמה
ציבורית. הם מפחדים. מחר ילכו 80 חיילים ויציגו את טיעוניהם
בצורה מסודרת. הם מבינים טוב מאוד מה המשמעות של הדברים".
בוא ננסה רגע להתמודד עם הטיעון, שהשירות בשטחים
הוא בלתי חוקי בעליל. נניח שאתה אומר 'המצפון שלי לא
מאפשר לי לשרת בשטחים'. זה עוד נשמע טיעון שאפשר
לקבל אותו. אבל אתה בא ומגדיר גם את גבולות המצפון של

כל החיילים האחרים. כולם חייבים לציית למצפון שלך?
אני חושב שאני מגדיר את המצפון היהודי. 

מי שׂמך?
מה זאת אומרת מי שׂמך? צו המצפון שלי.

אם השירות בשטחים אינו חוקי, המסקנה הבאה היא שכל
ײַמי שכן משרת בשטחים צריך לעמוד לדין. גמרתי שירות מי

לואים בצו 8 במבצע 'חומת מגן'. אולי תבקש מהצבא להעמיד
אותי לדין על עברות מוסריות?

לא, אני לא ממליץ להעמיד אותך לדין, כי הטרגדיה בסיפור
ײַהיא שאתה עושה את כל מה שאתה עושה בשטחים בגלל שההח

לטה לא נתונה בידיך. אם אותך צריך להעמיד לדין, אז אני צריך
לשבת בכלא הרבה שנים על מה שעשיתי. כי אני עשיתי דברים
שאנשים מתו בגללם. ברור לי שמה שנראה לאנשים נורמלי
היום, בעוד עשר שנים כולנו נתפוס את הראש ונגיד 'לעזאזל,

מה עשינו כאן'.
ײַאתה דורש פינוי מלא של השטחים, פינוי מלא של ההתנ

חלויות?
ודאי. כל ההתנחלויות. וחזרה לגבולות 67'.

אז אתה מציע כאן תכנית מדינית. אתה מבקש לכופף את
ידי הממשלה עלײַידי שימוש בתנועה עממית המורכבת
מחיילים. תסכים אתי שמבחינת סדרי עולם בדמוקרטיה זאת

מחשבה עקומה?
לא. אני לא אסכים אתך, בגלל שבישראל אין דמוקרטיה.
מדינה שכובשת שלושה וחצי מיליון איש, ובתחום שיפוטה לײ50ַ
ײַאחוז מהאנשים אין זכות הצבעה, היא לא דמוקרטיה. צריך לה

כיר בדבר הזה.
אתה לא חושב שהחלטה על יציאה מהשטחים היא החלטה

של הדרג המדיני, ולא של הצבא?
אין ספק שמדובר בהחלטה שהפתרון שלה הוא, כמובן, מדיני.
ײַאבל הדרג המדיני לא רשאי להחליט מרגע שהוא איבד את הז

כות המוסרית שלו. אני הייתי מצפה משאול מופז בתור חייל
מספר אחת במדינה ובתור אדם יהודי וציוני, שמבין שמה שהוא
עושה היום מכרסם תחת הקיום היהודי במדינה הזאת, או מטל
רוסו או מאייל אייזנברג — שאחד מהם יקום, ישליך את הכומתה
שלו על השולחן ויגיד 'אותי שלחו להגן על המדינה הזאת, לחזק
אותה, לשמור על הגבולות שלה ולדאוג שיהיה פה קיום יהודי
אמיתי. אני לא יכול לעשות את מה שאתם אומרים לי לעשות

בשטחים, ואני לא עושה את זה יותר'.
כלומר איש הצבא בוחן את ההחלטה אם להתגייס או לא
לפי איכות הדרג המדיני, לפי המוסריות שלו, לפי הרמה שלו?
זה מאוד מסוכן. לפני מלחמת יום כיפור הדרג המדיני היה

äִפשר לאנשים לסרבשחצן וסירב לכל פתרון מדיני. האם זה א
להתגייס כשהייתה מלחמה?

ײäִַפשר, כי להילחם בצבא אחר זה לא דבר לא מוסלא, זה לא א
רי.

מה עם צבא המתאבדים הפלסטיני? לא חובה להילחם בו?
האם יש מדינה שאחרי חודש כמו מארס, עם מעל 100 אזרחים

שנרצחו בטרור, לא הייתה יוצאת למבצע צבאי?
בעיקרון, כן. כל מדינה בעולם הייתה יוצאת למבצע
'חומת מגן'. נכנסת ומדרדרת הלאה. אין ספק: יש צבא של
מתאבדים, ולכן יצאו למבצע 'חומת מגן'. אבל אתה מתעלם
ממה שהיה לפני ומה שהיה אחרי. בוא ניקח את התזה, כמו

(המשך מעמוד קודם)
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סיטואציה ענקית, שהיא לא מוסרית, עלײַידי ניסיון לשפר אותה מבפנים. אין דבר כזה"

אני לא מאמין שהצעד
שלי ירתיע סרבנים
אחרים, אולי להיפך,
הסרבנים וזונשיין בראש
צילום: משה שי
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שאתה מציג אותה עכשיו. לפי התזה הזאת, ככל שהמצב יותר
קשה, כך המבצעים הצבאיים מתגברים. אם נמשיך בכיוון
ײַהזה, הרי הדברים בסוף יידרדרו לכדי טבח. אפילו טבח מוצ

דק, שהרי האיום הקיומי עלינו יהיה כלײַכך חזק, שלא תהיה
לנו ברירה. את זה אני מנסה למנוע.

שיזכרו שהיינו שם
אביו של זונשיין, פנסיונר של שירות המדינה, ואמו פקידה
בבנק. שניהם אנשי מרכז טיפוסיים. "בבית שלנו הייתה אווירה
מאוד ציונית. צנחנים בכותל, צעדות עם ההורים, טיולים בכל
הארץ. גדלתי עם האתוס של השואה, על זה שאסור שדבר כזה
יקרה עוד פעם, והדרך היחידה למנוע שואה נוספת היא צה"ל
ײַגדול וחזק. כבר בכיתה ג' ידעתי שאני רוצה להיות קצין בצנח
ײַנים". פוליטית, זונשיין היה כמו כל הילדים — קצת מבולבל. בצ

עירותו תמך במפלגת העבודה, אחרײַכך בגיל 15 שקל פתאום
ײַלהצטרף לנוער 'התחייה', ולבסוף התמקם במרכז. "לפעמים הע

רבים היו נורא רעים, אז היינו נגדם, ואז הייתי קצת הולך ימינה.
אבל בדרך כלל הייתי די מרכזי".

ההתנדבות לצנחנים בשנת 92' נעשתה בטבעיות, וממנה
השיבוץ ליחידה מובחרת, שאת שמה לא מקובל לרשום בעיתון.
בשנים ההן החלה האינתיפאדה הראשונה להירגע. פה ושם אבן
או בקת"ב. מי חלם אז על המערב הפרוע של היום, על תנועה
מאובטחת ומבוהלת עם כדור בקנה ונשים בהיריון המסתירות

בבטניהן חגורות נפץ?
זונשיין שהה בשטחים כעשר תקופות במשך עשור. "בסדיר,
כחייל וכקצין, הכול היה לגיטימי בעיניי. היום כשאני מסתכל
אחורה, אני לא מאמין שהייתי נוכח בהכאת ילד בן 14 עד מוות
ײַכמעט, ולא עשיתי דבר. היינו עומדים במחסומי פתע, היה רי

טואל: תופסים מונית מרצדס בשתיים בלילה, מוציאים אבא,
ײַאמא ועשרה ילדים מהאוטו, משכיבים את האבא על מכסה המ

נוע, מפשיטים אותו ממש, כי נדמה לנו שיש עליו משהו. אחרי זה
מוציאים את הילד הכי גדול, שהיה בן 15, מפשיטים גם אותו.
אחרײַכך הופכים את כל המכונית. האמא בוכה, הילדים ממררים
בבכי. כשאתה גומר את זה, הם נכנסים פנימה שונאים עד כדי
תיעוב. אם שלוש שעות קודם לכן הייתה איזו מהומה בשטחים,
ײַיכול להיות שמישהו היה מכניס גם מרפק לפנים של האבא. במ

קרים אחרים אולי היו מסתפקים בסטירות".
חשבת שזה רע הכרחי?

לא. לא חשבתי שזה רע הכרחי. חשבתי שזה טוב. חשבתי שזה
בסדר. ככה תופסים מבוקשים. ככה תופסים את מי שיעשה את

הפיגוע הבא.
לא תופסים ככה מבוקשים?

אני לא יודע. אז לא היו פיגועים. זה לא היה כמו היום. עשינו את
זה, כי עשינו. בגיל הזה אין נקודת ביקורת. קשה לי להצביע על
פעולה אחת, שהמפקד שלי היה אומר לי ולא הייתי מבצע. אולי רק
לקחת ילד ולירות לו בראש בדם קר. חוץ מזה, כל דבר היה לגיטימי.
ײַהסיפור על הילד בן הײ14ַ חרות היטב בזיכרונו. "באותה תקו

פה כבר הייתי מ"מ, והחיילים שלי סיימו טירונות והחלו טירונות
יחידה. התבקשנו לעשות מעצר שב"כ בשעה אחת בלילה באחד
ײַהכפרים. התואנה הייתה שהאבא יודע על מחבוא של נשקים. הל

כנו עם שני חוקרים של השב"כ לתוך הכפר, איפשהו בגזרת
שכם. הערנו אותם, הפרדנו את הגברים מהנשים. האבא נלקח
ײַלחדר השני להיחקר, ובינתיים החוקרים של השב"כ נתנו לי ול

חיילים שלי הוראה לרסק את הבית".
זאת הייתה ההוראה, לרסק את הבית?

לא בדיוק. הם אמרו 'תדאגו שאף אחד לא ישכח שהייתם פה'.
סירבתי. הודעתי לחיילים שהם צריכים לחפש, אבל להחזיר כל
ײַדבר למקומו. החוקר התעצבן עליי ואמר 'אתה לא תקבע מה עו

שים פה'. אמרתי לו, 'אני כן אקבע מה עושים. יש גבול'. בינתיים
החוקרים התחילו בשיטת ה'חוקר הטוב, החוקר הרע'. אחד אמר
'בוא, גלה לנו, אנחנו טובים אתך, נביא לך קצת כסף, נשכח אותך,
ײַלא ניגע במשפחה שלך'. ואז החוקר הרע דופק לו מרפק באף. שו

מעים את הראש שלו נדפק בקיר, והחוקר הרע אומר לו, 'עזוב,
הוא בחיים לא יגלה כלום, הוא חרא של בנאדם, תפוצץ אותו'. 

"מתנהל ביניהם כאילו ויכוח. החוקר הטוב אומר, 'תעזוב
אותו. בוא הנה, אני מכיר אותו. מה, אתה לא יודע? הוא אח של
ההוא. חבר של הזה, בוא נדבר אתו'. יושבים ומדברים, ואז שוב
פעם בום, בעיטה בביצים. וכך זה נמשך במשך שעה: מרפקים
ײַלמפתח הלב, בעיטות בפנים, מכות בצד הברך, בקיצור, מתע
ײַללים. בסוף לוקחים את בן אחיו אל שטח של מרעה. אנחנו הול

כים מאחור, והאבא נשאר שותת דם בבית, גמור לגמרי. ליד
מגדל המים השב"כ מוצא עוד נער. כנראה, החקירה הובילה
ײַאליו, ואז מתחילים מחדש עם שיטת החוקר הטוב והרע, כשהפ
ײַעם מתווספים גם טלטולים, מכות עם נבוט, הנער מתערפל ומ

פסיק לענות. בכל זאת ממשיכים לתת לו מכות עוד ועוד.

איפה אתם הייתם כל הזמן הזה?
אנחנו עומדים ומסתכלים כהלומים. מדי פעם אני שואל
'חבר'ה, אתם לא מגזימים?' הם אומרים 'לא, לא. עוד רגע הוא
ײַמזמר'. והנה, אני מחזיק מעצמי מפקד טוב, מהחיילים שלי אנ

שים חכמים, ואנחנו עומדים בצד ושותקים. הרי לימדו אותנו
שחקירת שב"כ זה דבר קדוש, ואנחנו הפנמנו. כשעזבנו את

השטח, הנער שכב על הרצפה מפרכס, פצוע קשה.
האבא בבית, הנער שתפסו — הם היו מחבלים? מסוכנים?

פעילים בארגוני טרור? 
לא. לא. מה פתאום.

איך אתה יודע?
איך אני יודע? תשמע, אני לא יודע. אתה רואה בןײַאדם שאין
לו כלום, אתה רואה שהוא לא יודע על מה הוא מדבר. אתה רואה
את המסכנות הזאת בכל מקום. ונניח שהוא מחבל, אז מה? גם

אלה שעומדים במחסומים מחבלים?
אתה אומר בעצם שהשב"כ, שגם כך ידיו מלאות עבודה,
מחפש סתם אנשים לבזבז עליהם זמן? זה לא נשמע הגיוני.

הרי יש מספיק אנשים מסוכנים באמת בשטח.
ײַאני לא יודע מה השב"כ מחפש. בגלל זה הזכרתי את ה'בנא

ליה של הרוע' כבר בתחילת השיחה. החוקרים של השב"כ הם גם
כמו הקצינים הבכירים של צה"ל — אנשים טובים.

למה לא ניסית להתלונן?
כי ראיתי את כולם עושים את זה. כשהייתי חייל ראיתי את
כל המפקדים שלי עושים את זה. וכשהייתי במילואים, ראיתי

את כל הפלוגות האחרות עושות אותו הדבר. 
אבל למה אתה, בעצם, נוטל את האחריות מהמפקד בשטח

ײַלבוא ולנסות להפעיל שיקול דעת? עובדה שבתוך הבית הפ
עלת שיקול דעת וסירבת לפרק את כל המקום. הנה, סירבת

לפקודה בלתי חוקית בעליל.
אין ספק שהיום בתור מילואימניק הייתי מכניס לחוקר

השב"כ מכות בעצמי.
ײַאם כך, אפשר להפעיל לוחמה בטרור עם שיקול דעת. במ

בצע 'חומת מגן' זכורים לי ויכוחים ארוכים וכבדיײַראש על

ײַהשיטות, שמפעילים כדי שאנשים יסגירו את נשקם בעת חי
פושים. ובסוף הוחלט שלא מפעילים אלימות כאמצעי לחץ, גם

אם משמעות הדבר היא ויתור על מציאת חלק מהנשקים.
ומה הם עשו בזה? הפכו את הכיבוש לקצת יותר טוב? לא. הם
לא היטיבו את תנאי הפלסטינים. אני בא ואומר דבר כזה: יש
מצב שבו אתה ממלא את המשימה שלך בלי שאלות. יש מצב שבו
אתה לא ממלא את המשימה שלך בכלל. אין באמצע. אין שום
אלמנט במשימה הזאת שהוא לגיטימי. האם היית יכול למצוא
דרך, למשל, לאנוס בחורה בצורה יפה, כלומר, בצורה עדינה?
האם היית יכול להגיד לה, 'תשמעי, זה לטובתך, זה בסדר, יכול
להיות שאם אני לא אעשה את זה, אחיך אחרי זה ירביץ לאח שלי'

וכן הלאה? התשובה שלי היא לא.
ײַאתה מבטל את הזכות שלנו להגנה עצמית מפני מתאב

דים. אתה אומר שחיפוש אחרי מחבלים שיש לגביהם מידע
מודיעיני שהם הולכים לעשות פעולות טרור, חיפוש שיכול
להביא לתפיסה של מחבלים — אני מתנגד לו כי הוא מחייב

הפעלת כוח?
לא מדובר בחיפוש ספציפי, אלא בלחץ מתמשך וארוך. אני
יכול לענות לך בדוגמה מהקו האחרון שעשיתי, שהביא אותי
ײַלהחלטה לסרב. זה היה בתחילת דצמבר אשתקד. היינו שם שלו

שה שבועות, וישבנו במחסום שמונע את הגישה לביתײַחולים
ײַ'שיפא'. יום אחד הגיעה אליי התרעה, שבגזרה מסתובבת מכו
ײַנית תופת. המשמעות המעשית היא שצריך לעצור את כל האמ

בולנסים ולבדוק אותם. בשעה עוברים במחסום כײ15ַ
אמבולנסים. בגלל האמבולנס האחד שיכול להיות מכונית
תופת, אנחנו מעכבים אנשים עם התקף לב, נשים עם צירי לידה
מלהגיע לביתײַחולים. ככלל, עצרתי שם עשרות אמבולנסים.

אין לי מושג כמה אנשים מתו רק בגללי. 
והנה השאלה המהותית: יש לי שתי אפשרויות: או להעביר
ײַאת כל המכוניות ולהתעלם מההתרעה, ואז מכונית תופת תיכ

נס בי ובחיילים שלי או להגיד למקומיים 'חבר'ה, אני מצטער.
אני מאוד רוצה להיות הומני, אני רוצה את טובתכם, אני רוצה
ײַלהיות חייל נאור ולכבוש אתכם בדרך הכי נאורה שיש. אבל המ

חויבות הראשונה שלי היא להחזיר את החיילים הביתה, ולכן אף
ײַאמבולנס לא יעבור עד שנהפוך את כולם ונוציא את כולם ונב

דוק שאין שם פצצה או סכין או רובה'. אין באמצע. ועכשיו אני,
דוד, המילואימניק, צריך להיות שופט ולהחליט מי יחיה ומי לא. 

ײַהמפקד בשטח הוא תמיד שופט. גם במלחמה רגילה. לפע
ײַמים החלטה שגרתית כמו מאיפה לאגף או האם לירות על כו

חות שמסתתרים בתוך כפר בלבנון, יכולה להביא לתוצאות

(המשך מעמוד קודם)
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"אתה יכול למלא את המשימה שלך בלי שאלות, אתה יכול לא למלא 
את המשימה שלך בכלל. אין באמצע. האם היית יכול למצוא דרך, למשל, לאנוס

בחורה בצורה יפה, כלומר, בצורה עדינה? האם היית יכול להגיד לה, 
'תשמעי, זה לטובתך, זה בסדר, יכול להיות שאם אני לא אעשה את זה, אחיך

אחרי זה ירביץ לאח שלי'? התשובה שלי היא לא"

(המשך בעמוד 84)

כל מדינה בעולם היתה
נכנסת למבצע
'חומתײַמגן' – ומידרדרת
הלאה, זונשיין
צילום: אלדד רפאלי
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שאתה מציג אותה עכשיו. לפי התזה הזאת, ככל שהמצב יותר
קשה, כך המבצעים הצבאיים מתגברים. אם נמשיך בכיוון
ײַהזה, הרי הדברים בסוף יידרדרו לכדי טבח. אפילו טבח מוצ

דק, שהרי האיום הקיומי עלינו יהיה כלײַכך חזק, שלא תהיה
לנו ברירה. את זה אני מנסה למנוע.

שיזכרו שהיינו שם
אביו של זונשיין, פנסיונר של שירות המדינה, ואמו פקידה
בבנק. שניהם אנשי מרכז טיפוסיים. "בבית שלנו הייתה אווירה
מאוד ציונית. צנחנים בכותל, צעדות עם ההורים, טיולים בכל
הארץ. גדלתי עם האתוס של השואה, על זה שאסור שדבר כזה
יקרה עוד פעם, והדרך היחידה למנוע שואה נוספת היא צה"ל
ײַגדול וחזק. כבר בכיתה ג' ידעתי שאני רוצה להיות קצין בצנח
ײַנים". פוליטית, זונשיין היה כמו כל הילדים — קצת מבולבל. בצ

עירותו תמך במפלגת העבודה, אחרײַכך בגיל 15 שקל פתאום
ײַלהצטרף לנוער 'התחייה', ולבסוף התמקם במרכז. "לפעמים הע

רבים היו נורא רעים, אז היינו נגדם, ואז הייתי קצת הולך ימינה.
אבל בדרך כלל הייתי די מרכזי".

ההתנדבות לצנחנים בשנת 92' נעשתה בטבעיות, וממנה
השיבוץ ליחידה מובחרת, שאת שמה לא מקובל לרשום בעיתון.
בשנים ההן החלה האינתיפאדה הראשונה להירגע. פה ושם אבן
או בקת"ב. מי חלם אז על המערב הפרוע של היום, על תנועה
מאובטחת ומבוהלת עם כדור בקנה ונשים בהיריון המסתירות

בבטניהן חגורות נפץ?
זונשיין שהה בשטחים כעשר תקופות במשך עשור. "בסדיר,
כחייל וכקצין, הכול היה לגיטימי בעיניי. היום כשאני מסתכל
אחורה, אני לא מאמין שהייתי נוכח בהכאת ילד בן 14 עד מוות
ײַכמעט, ולא עשיתי דבר. היינו עומדים במחסומי פתע, היה רי

טואל: תופסים מונית מרצדס בשתיים בלילה, מוציאים אבא,
ײַאמא ועשרה ילדים מהאוטו, משכיבים את האבא על מכסה המ

נוע, מפשיטים אותו ממש, כי נדמה לנו שיש עליו משהו. אחרי זה
מוציאים את הילד הכי גדול, שהיה בן 15, מפשיטים גם אותו.
אחרײַכך הופכים את כל המכונית. האמא בוכה, הילדים ממררים
בבכי. כשאתה גומר את זה, הם נכנסים פנימה שונאים עד כדי
תיעוב. אם שלוש שעות קודם לכן הייתה איזו מהומה בשטחים,
ײַיכול להיות שמישהו היה מכניס גם מרפק לפנים של האבא. במ

קרים אחרים אולי היו מסתפקים בסטירות".
חשבת שזה רע הכרחי?

לא. לא חשבתי שזה רע הכרחי. חשבתי שזה טוב. חשבתי שזה
בסדר. ככה תופסים מבוקשים. ככה תופסים את מי שיעשה את

הפיגוע הבא.
לא תופסים ככה מבוקשים?

אני לא יודע. אז לא היו פיגועים. זה לא היה כמו היום. עשינו את
זה, כי עשינו. בגיל הזה אין נקודת ביקורת. קשה לי להצביע על
פעולה אחת, שהמפקד שלי היה אומר לי ולא הייתי מבצע. אולי רק
לקחת ילד ולירות לו בראש בדם קר. חוץ מזה, כל דבר היה לגיטימי.
ײַהסיפור על הילד בן הײ14ַ חרות היטב בזיכרונו. "באותה תקו

פה כבר הייתי מ"מ, והחיילים שלי סיימו טירונות והחלו טירונות
יחידה. התבקשנו לעשות מעצר שב"כ בשעה אחת בלילה באחד
ײַהכפרים. התואנה הייתה שהאבא יודע על מחבוא של נשקים. הל

כנו עם שני חוקרים של השב"כ לתוך הכפר, איפשהו בגזרת
שכם. הערנו אותם, הפרדנו את הגברים מהנשים. האבא נלקח
ײַלחדר השני להיחקר, ובינתיים החוקרים של השב"כ נתנו לי ול

חיילים שלי הוראה לרסק את הבית".
זאת הייתה ההוראה, לרסק את הבית?

לא בדיוק. הם אמרו 'תדאגו שאף אחד לא ישכח שהייתם פה'.
סירבתי. הודעתי לחיילים שהם צריכים לחפש, אבל להחזיר כל
ײַדבר למקומו. החוקר התעצבן עליי ואמר 'אתה לא תקבע מה עו

שים פה'. אמרתי לו, 'אני כן אקבע מה עושים. יש גבול'. בינתיים
החוקרים התחילו בשיטת ה'חוקר הטוב, החוקר הרע'. אחד אמר
'בוא, גלה לנו, אנחנו טובים אתך, נביא לך קצת כסף, נשכח אותך,
ײַלא ניגע במשפחה שלך'. ואז החוקר הרע דופק לו מרפק באף. שו

מעים את הראש שלו נדפק בקיר, והחוקר הרע אומר לו, 'עזוב,
הוא בחיים לא יגלה כלום, הוא חרא של בנאדם, תפוצץ אותו'. 

"מתנהל ביניהם כאילו ויכוח. החוקר הטוב אומר, 'תעזוב
אותו. בוא הנה, אני מכיר אותו. מה, אתה לא יודע? הוא אח של
ההוא. חבר של הזה, בוא נדבר אתו'. יושבים ומדברים, ואז שוב
פעם בום, בעיטה בביצים. וכך זה נמשך במשך שעה: מרפקים
ײַלמפתח הלב, בעיטות בפנים, מכות בצד הברך, בקיצור, מתע
ײַללים. בסוף לוקחים את בן אחיו אל שטח של מרעה. אנחנו הול

כים מאחור, והאבא נשאר שותת דם בבית, גמור לגמרי. ליד
מגדל המים השב"כ מוצא עוד נער. כנראה, החקירה הובילה
ײַאליו, ואז מתחילים מחדש עם שיטת החוקר הטוב והרע, כשהפ
ײַעם מתווספים גם טלטולים, מכות עם נבוט, הנער מתערפל ומ

פסיק לענות. בכל זאת ממשיכים לתת לו מכות עוד ועוד.

איפה אתם הייתם כל הזמן הזה?
אנחנו עומדים ומסתכלים כהלומים. מדי פעם אני שואל
'חבר'ה, אתם לא מגזימים?' הם אומרים 'לא, לא. עוד רגע הוא
ײַמזמר'. והנה, אני מחזיק מעצמי מפקד טוב, מהחיילים שלי אנ

שים חכמים, ואנחנו עומדים בצד ושותקים. הרי לימדו אותנו
שחקירת שב"כ זה דבר קדוש, ואנחנו הפנמנו. כשעזבנו את

השטח, הנער שכב על הרצפה מפרכס, פצוע קשה.
האבא בבית, הנער שתפסו — הם היו מחבלים? מסוכנים?

פעילים בארגוני טרור? 
לא. לא. מה פתאום.

איך אתה יודע?
איך אני יודע? תשמע, אני לא יודע. אתה רואה בןײַאדם שאין
לו כלום, אתה רואה שהוא לא יודע על מה הוא מדבר. אתה רואה
את המסכנות הזאת בכל מקום. ונניח שהוא מחבל, אז מה? גם

אלה שעומדים במחסומים מחבלים?
אתה אומר בעצם שהשב"כ, שגם כך ידיו מלאות עבודה,
מחפש סתם אנשים לבזבז עליהם זמן? זה לא נשמע הגיוני.

הרי יש מספיק אנשים מסוכנים באמת בשטח.
ײַאני לא יודע מה השב"כ מחפש. בגלל זה הזכרתי את ה'בנא

ליה של הרוע' כבר בתחילת השיחה. החוקרים של השב"כ הם גם
כמו הקצינים הבכירים של צה"ל — אנשים טובים.

למה לא ניסית להתלונן?
כי ראיתי את כולם עושים את זה. כשהייתי חייל ראיתי את
כל המפקדים שלי עושים את זה. וכשהייתי במילואים, ראיתי

את כל הפלוגות האחרות עושות אותו הדבר. 
אבל למה אתה, בעצם, נוטל את האחריות מהמפקד בשטח

ײַלבוא ולנסות להפעיל שיקול דעת? עובדה שבתוך הבית הפ
עלת שיקול דעת וסירבת לפרק את כל המקום. הנה, סירבת

לפקודה בלתי חוקית בעליל.
אין ספק שהיום בתור מילואימניק הייתי מכניס לחוקר

השב"כ מכות בעצמי.
ײַאם כך, אפשר להפעיל לוחמה בטרור עם שיקול דעת. במ

בצע 'חומת מגן' זכורים לי ויכוחים ארוכים וכבדיײַראש על

ײַהשיטות, שמפעילים כדי שאנשים יסגירו את נשקם בעת חי
פושים. ובסוף הוחלט שלא מפעילים אלימות כאמצעי לחץ, גם

אם משמעות הדבר היא ויתור על מציאת חלק מהנשקים.
ומה הם עשו בזה? הפכו את הכיבוש לקצת יותר טוב? לא. הם
לא היטיבו את תנאי הפלסטינים. אני בא ואומר דבר כזה: יש
מצב שבו אתה ממלא את המשימה שלך בלי שאלות. יש מצב שבו
אתה לא ממלא את המשימה שלך בכלל. אין באמצע. אין שום
אלמנט במשימה הזאת שהוא לגיטימי. האם היית יכול למצוא
דרך, למשל, לאנוס בחורה בצורה יפה, כלומר, בצורה עדינה?
האם היית יכול להגיד לה, 'תשמעי, זה לטובתך, זה בסדר, יכול
להיות שאם אני לא אעשה את זה, אחיך אחרי זה ירביץ לאח שלי'

וכן הלאה? התשובה שלי היא לא.
ײַאתה מבטל את הזכות שלנו להגנה עצמית מפני מתאב

דים. אתה אומר שחיפוש אחרי מחבלים שיש לגביהם מידע
מודיעיני שהם הולכים לעשות פעולות טרור, חיפוש שיכול
להביא לתפיסה של מחבלים — אני מתנגד לו כי הוא מחייב

הפעלת כוח?
לא מדובר בחיפוש ספציפי, אלא בלחץ מתמשך וארוך. אני
יכול לענות לך בדוגמה מהקו האחרון שעשיתי, שהביא אותי
ײַלהחלטה לסרב. זה היה בתחילת דצמבר אשתקד. היינו שם שלו

שה שבועות, וישבנו במחסום שמונע את הגישה לביתײַחולים
ײַ'שיפא'. יום אחד הגיעה אליי התרעה, שבגזרה מסתובבת מכו
ײַנית תופת. המשמעות המעשית היא שצריך לעצור את כל האמ

בולנסים ולבדוק אותם. בשעה עוברים במחסום כײ15ַ
אמבולנסים. בגלל האמבולנס האחד שיכול להיות מכונית
תופת, אנחנו מעכבים אנשים עם התקף לב, נשים עם צירי לידה
מלהגיע לביתײַחולים. ככלל, עצרתי שם עשרות אמבולנסים.

אין לי מושג כמה אנשים מתו רק בגללי. 
והנה השאלה המהותית: יש לי שתי אפשרויות: או להעביר
ײַאת כל המכוניות ולהתעלם מההתרעה, ואז מכונית תופת תיכ

נס בי ובחיילים שלי או להגיד למקומיים 'חבר'ה, אני מצטער.
אני מאוד רוצה להיות הומני, אני רוצה את טובתכם, אני רוצה
ײַלהיות חייל נאור ולכבוש אתכם בדרך הכי נאורה שיש. אבל המ

חויבות הראשונה שלי היא להחזיר את החיילים הביתה, ולכן אף
ײַאמבולנס לא יעבור עד שנהפוך את כולם ונוציא את כולם ונב

דוק שאין שם פצצה או סכין או רובה'. אין באמצע. ועכשיו אני,
דוד, המילואימניק, צריך להיות שופט ולהחליט מי יחיה ומי לא. 

ײַהמפקד בשטח הוא תמיד שופט. גם במלחמה רגילה. לפע
ײַמים החלטה שגרתית כמו מאיפה לאגף או האם לירות על כו

חות שמסתתרים בתוך כפר בלבנון, יכולה להביא לתוצאות

(המשך מעמוד קודם)
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"אתה יכול למלא את המשימה שלך בלי שאלות, אתה יכול לא למלא 
את המשימה שלך בכלל. אין באמצע. האם היית יכול למצוא דרך, למשל, לאנוס

בחורה בצורה יפה, כלומר, בצורה עדינה? האם היית יכול להגיד לה, 
'תשמעי, זה לטובתך, זה בסדר, יכול להיות שאם אני לא אעשה את זה, אחיך

אחרי זה ירביץ לאח שלי'? התשובה שלי היא לא"

(המשך בעמוד 84)

כל מדינה בעולם היתה
נכנסת למבצע
'חומתײַמגן' – ומידרדרת
הלאה, זונשיין
צילום: אלדד רפאלי
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המשרד לאיכות הסביבה. "חדירתה (של האצה) למימי הים
התיכון בשנים האחרונות והתפשטותה במהירות לאורך חופיו
תוך הרעלת סביבתה מאיימות גם על חופינו”, כתב אדלר.
”האם האצה, שזכתה לכינויים 'האצה הקטלנית' או 'יצרנית
קוקטייל הרעלים הימיים', עלולה להשמיד את אוכלוסיית
האצות הטבעיות של חופי הים התיכון שלנו?" אדלר הזהיר כי
האצה עלולה להאפיל על בעיות סביבתיות אחרות המאיימות

על הים וחופיו. 
נכון להיום, אין שום תקנה האוסרת על הכנסת השלוחית
דמוית העלים לארץ. "אצות אינן מוכרזות כמוגנות עלײַפי
החוק, ולכן מניעת כניסתן, ובעיקר בידי מגדלי דגים ואצות
כתחביב, היא עניין של רצון טוב", אומר ד"ר ראובן אורטל,
מנהל האגף לאקולוגיה אקוואטית ברשות הטבע והגנים. "אבל
הבעיה סבוכה עוד יותר, והיא קשורה למינים פולשים באופן
כללי: לא מדובר רק בשלוחית, יש שורה שלמה של מינים

שחודרים לאזורים, שבהם לא היו קודם. 
הרשימה ארוכה מאוד, ואתה לא יודע מפני איזה מין
להתגונן. למשל, נחש העצים חדר לאי גואם, ותוך פחות מעשר
שנים חיסל כמעט את כל אוכלוסיית הציפורים באי, וכיום הם
מפעילים מערכת בקרה קבועה לילהײַלילה, כי זה נחש לילי,
על כל הגדרות של שדות התעופה והנמלים של גואם, כדי
למנוע חדירת הנחשים. יש עשרות רבות של צמחים
ובעליײַחיים, שעלולים לחדור לישראל ולהוות סכנה, ולכן
אנחנו מברכים על כל פרסום של בעיית השלוחית, כדי להגביר
את מודעות הציבור, ובעיקר של מגדלי דגי נוי של מים

מלוחים".
החוקר הוותיק פרופ' יעקב ליפקין, מהמחלקה למדעי הצמח
באוניברסיטת תלײַאביב, שעורך תצפיות במי החופים של
ישראל במשך ארבעים שנה, אומר שאיש לא דיווח על הגעת
האצה לחופי הארץ. לדבריו, מכיוון שהמערכת האקולוגית של
מערב הים התיכון — כר ההתפשטות של האצה — שונה לגמרי
מזו של מזרח הים התיכון, ישראל, אין צורך להיבהל. "לדבר
על הנושא הזה כיום זוהי ביצה שלא נולדה והתפלספות חסרת
כל בסיס. אצלנו הדאגה הכי גדולה היא הפעילות האנושית
בחוף, שפוגעת בחי ובצומח בים. למשל, שחרור שפכים לים,
זיהומים תעשייתיים ובנייה קרוב לקו המים גורמים הרס הרבה
יותר גדול. גם פריקת הפחם אינה תורמת לחי ולצומח בקרבת

החוף".
כמאה מיני שלוחית נמצאים באופן טבעי ברחבי העולם,
ארבעה מהם בישראל, אך הם משתלבים במערכת האקולוגית
ואינם גורמים כל נזק. השלוחית המקסיקנית, שצומחת במימי
החופים של ישראל, דומה חיצונית לשלוחית דמוית העלים,
"עובדה שיכולה להקשות את גילוי חדירת האצה הבעייתית,
אם תגיע", אומרת ד"ר רחלי עינב, שעומדת להוציא בשבועות
הקרובים את ספרה, 'מדריך לאצות החוף של ישראל'. "האצה
היא ברומטר פנטסטי למצב הים. כשנכנס זיהום לים, המים
מתערבלים, והזיהום כביכול הלך. דגים יכולים לזוז מהמקום,
אבל האצות הן המדד האמיתי. הן אינן ערך טבע מוגן, ואלא אם
כן מדובר בשמורת טבע, מותר לקטוף ולאכול אותן. יש בארץ
עשרות סוגים טובים למאכל, ואני צוחקת כשאני רואה איך
מייבאים מיפן שקית אצות עם שלושה עלים בארבעים שקל,
ואילו אני קוטפת אותן מהים חינם אין כסף, למשל האצה
'תולענית' שנמצאת בשפע בחוף הבונים. הים הוא אוצר טבע
לא מנוצל, כמעט כל האצות טובות למאכל, זהו מזון טעים

ועשיר בחלבון".
השלוחית דמוית העלים אמנם לא נצפתה בישראל וגם לא
במדינות הסמוכות, אבל יש מין אחר, מסוכן לא פחות —
קאולרפה רצימוזה (שלוחית האשכולות) שנמצאת בטורקיה,
בלבנון, בסוריה, במצרים, בקפריסין וביוון, ומשתלטת על
שטחים בקרקעית הים. "ברוב המדינות הללו אין תקציבים, וזה
לא עומד במקום גבוה בסדר העדיפויות, ולכן הנזקים לא
נמדדו", אומרת עינב. "אבל בקפריסין, שם נערכות מדידות
מסודרות יותר, נמצאה ירידה בחסרי חוליות באזורים
הנגועים. אני אישית לא ראיתי אותה כאן, אבל אנחנו לא
יכולים לדעת, כי אין אף אחד שעושה ניטור. האדם האחרון
שבדק את אצות המים העמוקים של ישראל, הייתה תקוה
אדלשטיין בײ1960ַ בעבודת הדוקטורט שלה, כשחפרו את נמל
חיפה והוציאו סלעים מהעומק. מאז אף אחד לא בדק, כי זה לא

עניין איש".
ד"ר אלוארו ישראל סבור שאסור להיות שאננים. נכון
שהשלוחית דמוית העלים לא נצפתה בישראל, אבל היא עלולה
להגיע למי החופים שלנו דרך ספינות ויאכטות שמפליגות
ממערב הים התיכון או עקב רשלנות של חובב דגי נוי, שינקה
את האקווריון שלו. "הרי גם באירופה הקטסטרופה החלה בגלל
תאונה מטופשת באקווריון אחד, וכעת הנזק שנגרם שם הוא
בלתי הפיך. אסור לשבת בחיבוק ידיים ולהגיד שכאן זה לא

יקרה". ¬

הסמ"פ שלנו, 'תגיד לי, מה זה ההוראה הזאת, אתה שפוי?' אז הוא
ײַענה לי, 'בוא ונראה אותך גבר, הולך לחייל שעומד פה כבר שלו

שה שבועות, ואישה יוצאת לו מהאוטו, והוא מת מפחד שהיא
תירה עליו — ותגיד לו לא לירות. בוא נראה אותך'.

ײַעל המקרר תלויה הזמנה לחתונת בת דודתו מכוכבײַהשחר, הת
נחלות אידאולוגית סמוכה לרמאללה. זונשיין לא ילך. "אני אשלח
מכתב ומתנה. זה לא יהלום את האירוע, שבו 300 מתנחלים ואני
ײַהסרבן מגיע". בשנה האחרונה לא שוחח עם ילדיו של דודו ועם פל

גים אחרים במשפחה המפוזרים בכל רחבי יהודה ושומרון: עופרה,
עלי, גני טל, גוש קטיף, פדואל, קדומים. הנתק מוחלט. המתנחלים
ײַהם האויב הגדול מכולם. כמעט כל הנמקה לסרבנות נפתחת ונג

מרת במילים 'מתנחלים', 'התנחלויות', 'גוש אמונים' וכד'.
לפני שבועות ספורים נכנס מחבל ורצח משפחה שלמה
באיתמר. מחר זה יכול לקרות למשפחה שלך באחד היישובים
בשטחים. אתה קורא לפנות את כל האיתמרים. מה בינתיים?
האם זה בלתי חוקי בעליל להציב חיילים ששומרים בכניסה

לאיתמר?
כן. כל פעולה צבאית בשטחים היא בלתי חוקית בעליל. כל

השהייה שם היא בלתי חוקית בעליל.
נניח שצה"ל יוצא היום מהשטחים באופן חדײַצדדי. זה לא
בלתי מוסרי להפקיר את כל המתנחלים בלי שמירה, לפחות

עד שיפנו אותם? 
נכון. זאת סיטואציה בעייתית, וחשבתי עליה לא פעם ולא
פעמיים. והגעתי למסקנה שאין לי שום דרך להימלט ממנה. אני
עושה מעשה שהוא מאודײַמאוד כואב, והוא מאודײַמאוד קשה,
ײַאבל אין ברירה. אם אחרון החיילים ייצא משם, אז אני אסע לש

טחים בעצמי ואתחנן בפני המשפחה לעזוב את המקום ואנסה
באופן ספציפי למשוך אותם משם.

ואם יתחילו לרצוח אותם באופן סדרתי?
באותה מידה אני יכול לשאול האם כשאין חיילים להגן על
ײַתלײַאביב, ואנשים נטבחים בתלײַאביב בגלל שהחיילים בהתנח

לויות — אז למישהו בהתנחלויות כואב?
זו התשובה שלך?

התשובה שלי היא שכל עוד יש התנחלויות וכל עוד קורה שם
מה שקורה, צה"ל לא מסוגל להגן על אזרחי מדינת ישראל. אם
אני לא אצליח להוציא אותם משם כשצה"ל יוצא, אז אני בבעיה

קשה. 
אם מחר תינתן פקודה, וחייל יבוא אליך ויגיד 'מצפונית

אני לא יכול לפנות יישובים'. מה תעשה?
אני אפטור אותו מהפעולה הזאת.

ואם הוא יחליט לעשות מה שאתה עושה — להקים תנועת
סרבנים, להפגין, להתראיין בתקשורת, להגיש בג"צים — מה

אז?
אוײַקיי, שוב אתה מנסה לעשות סימטריה כמראיין. אין סימטריה.
כי אם יש סימטריה, אז בכלל אין מקום למוסר בעולם ואין מקום לצדק.
הוא חושב שהחלטה על פינוי בכוח של יישובים יהודיים
שהוקמו עלײַפי החלטת ממשלה בחבלײַארץ, שהוא מאמין

ײַששייך לנו, היא החלטה לא מצפונית ולא מוסרית, והוא מא
מין בכך בדיוק כפי שאתה מאמין ששירות בשטחים הוא

פעולה בלתי חוקית. 
החלטה של הממשלה לפנות התנחלויות היא נכונה, מוסרית
ולגיטימית. אני בהחלט מציב כאן סטנדרד מוסרי. אני אפטור
אותו מלקיים אותה באופן אישי, אבל אני לא אתן לו לצאת
נגדה במסגרת הצבאית. אם הוא ינסה להמריד ולשבור לי את

הגדוד בזמן הפינוי, אני אעמיד אותו לדין. בוודאי.
זה לא סטנדרד כפול?

ײַלא. זה לא. בישראל של שנת 2002 פועלת קבוצה, שכבר עש
ײַרים או שלושים שנה עושה ככל העולה על רוחה מעשים לא מו

סריים, עוברת על החוק, ואתה בא ואומר לי שאולי אני עושה
מעשה לא דמוקרטי? השאלה של דמוקרטיה בכלל לא רלוונטית

לגבי המתנחלים. הם כבר מזמן עושים מה שהם רוצים.
ײַבין הסרבנים יש כאלה שבכלל לא שירתו אף פעם בשט

חים.
יש לנו 468 אנשים רשומים ברשימת הסרבנים. אני לא מכיר

את כולם.
זאת תשובה דיפלומטית.

אז אני אענה לך תשובה לא דיפלומטית: אני לא מכיר את כולם,
אבל אני בטוח שישנם סרבנים שמעולם לא היו בשטחים. ועדיין
הסטנד המוסרי שלהם מאפשר להם לתמוך בסרבנות גם בלי לשרת.

הם שמעו מספיק סיפורי זוועה מחברים כדי לדעת מה הולך שם.
מאיפה אתה יודע שאין כאלה שתופסים טרמפ פוליטי

ײַעליכם? תנועות כמו 'יש גבול' שנשארו בשוליים ומזהות פל
טפורמה אנרכיסטית יותר, מתוקשרת יותר שתעזור להחליף

את השלטון?
אני לא יודע. האנשים שאני ראיתי עד עכשיו, כולם כואבים
באמת את המצב. אני מזמין כל מי שרוצה לבוא לפגישה שלנו
ײַולראות עד כמה הם כואבים. חוץ מזה גם מתיישבי אריאל וק

0רייתײַארבע ניצלו את הפוליטיקה כדי לרכוש דירות בזול. 

איומות. ואז יש דילמה. איך אתה מתמודד עם הדילמה –
עלײַידי זה שאתה מבטל אותה? זה לא קצת ילדותי?

לא, לא. אני חושב שהילדותיות נמצאת אצל מי שממשיך
לשרת. זה ילדותי שאנשים מבוגרים ואינטליגנטים עדיין חושבים
שאפשר להשפיע בתוך כיבוש. כי אין פילוסוף אחד, ואין מקרה אחד
בהיסטוריה שבו אדם מוסרי השפיע על סיטואציה ענקית, שהיא לא

מוסרית, עלײַידי ניסיון לשפר אותה מבפנים. אין דבר כזה.

הרווחנו חמישה בדרך
לקח לזונשיין כמה שנים להגיע למסקנה הנחרצת שבה הוא
מחזיק היום. "כשפרצה אינתיפאדת אלײַאקצא, הייתי פשוט בהלם.
אמרתי, מה זה? איך זה יכול להיות? כל הרטוריקה של התקשורת
בשנתיים האחרונות נשפכה ממני, ואני קניתי אותה. 'נתנו להם
הכול. הם רוצים להשמיד אותנו, הם רוצים לחסל אותנו' וכו' וכו'.
אבל הפעם, בניגוד לפעמים קודמות, כבר היו לי פקפוקים. אני
אפילו לא יודע איך זה הבשיל, אבל כבר אז התחלתי להבין שאני

הולך לשתף פעולה עם משהו מאוד בעייתי מבחינתי.
"זה התחיל כבר בצאלים, באימון לקראת עלייה לקו. מצד
אחד האווירה הייתה שהולכים לקראת משהו מאוד מסוכן הפעם.
מצד שני הרטוריקה הפכה להיות הומוריסטית בכל הקשור לחיי
ײַאדם של פלסטינים. הבחנתי שמשהו קרה בצה"ל, והוא אוחז בכו

לם, מהמפקדים הבכירים ועד לצעירים. הייתי בהלם. בתדריכים
שמעתי מח"טים ומפקדי גזרות מדברים ברטוריקה, שהייתה זרה
לי לחלוטין בכל שנותיי בצבא. אחד המח"טים, עימאד פארס,
ײַאמר לנו 'חבר'ה, אל תירו בנשים וילדים, זה לא עובר טוב בתק

שורת'. קמתי ואמרתי לו, 'המח"ט, זה מה שיש לך להגיד לנו, שזה
לא עובר טוב בתקשורת? אתה יודע שלא הורגים נשים וילדים,
כי זה לא מוסרי'? הוא רק חייך בהתנצלות, והיו מין צחוקים

בקהל, משהו בין מבוכה לבין 'איזה טמבל זה שקם'.
"הוא גם התייחס לאירוע ספציפי שהתרחש חודשיים לפני כן,
שבמהלכו טנק ירה בשוגג פגז שני ק"מ שמאלה והרג חמש נשים
פלסטיניות. המח"ט קרא לזה 'תקלה גדולה' והעיר חצי בציניות
שחבל שהנשים הסתובבו ליד פגז של צה"ל. בקהל הגיבו 'לא
נורא, הרווחנו עוד חמישה על הדרך', וכולם געו בצחוק. האווירה

הייתה שכל הפלסטינים אויבים, ולא חשוב מה הם עושים".
אתה קצת מוציא את העניין מהקשרו. כשעולים לקו
כלײַכך מסוכן, יש צורך בפורקן. חלק מהפורקן הוא הומור

ײַשחור, שבחלקו מופנה כלפי החיילים עצמם. חלק מהרטורי
קה היא שנאת האויב.

אתה צודק לחלוטין באופן עקרוני, אין ספק שמלחמה תמיד
מרדדת את האדם, ואני גם מסכים שהמצב בשטחים הוא כזה
שבאמת כל ילד הוא אויב פוטנציאלי שמטען חגוּר לגופו. אני
גם מבין את הצורך בפורקן. אבל בכל זאת, ברמה כזאת, במעמד
של תדריך, לא נתקלתי מעולם. אני חושב שזאת תוצאה של

חברה שמתבהמת מכיבוש. אין לי הסבר אחר.
מצאלים ירד הכוח למחסום כיסופים, ומשם נכנס לרצועה. "שם
למדתי את המושג החדש 'חישוף'. איזה שוֹק מדהים זה היה. פשוט
הורדנו כל מה שיש. אני מכיר את הגזרה הזאת משירות קודם.
פתאום אתה נכנס — פני ירח, כמו מדבר. גילחו 100 מטר לכל כיוון.

אפרופו הדיון על טרנספר, הורידו לאנשים את כל הבתים באזור.
"הייתה לי פגישה עם עמי איילון, אחרי שחתמנו על מכתב
ײַהסרבנים. הוא אמר 'להוריד 100 מטר בתים זו פקודה בלתי חו

קית בעליל, ומי שעושה את זה, הוא פושע'. אז אחד מהחבר'ה
שלנו, חן אלון, שאל אותו בהיתממות, מה עושים אם יורים
משם? אז הוא אמר, 'מחזירים בירי'. ומה יקרה אם יירו במקלע?
התשובה הייתה 'נוריד חלק'. בסוף הדיון הגענו למסקנה, שאם
ײַירו במרגמה אין מנוס מלהוריד את הכול. כמובן שכאיש פולי

טי הדברים שעמי איילון אומר, הם המקסימום האפשרי, כי הוא
וחבריו, עם כל האומץ שלהם ועם כל עיטורי הגבורה, אין להם

אומץײַלב אזרחי לומר את האמת".
ײַאני חייב להגיד לך ששמעתי את הפתרון הזה של עמי איי

לון, לסרב לפקודות ספציפיות שמתנוסס מעליהן דגל שחור,
ונראה לי שזה פתרון ביניים לא רע בכלל. נראה לי שהפתרון
שלך יותר קל מבחינה אינטלקטואלית, כי הוא לא דורש לקבל

החלטות על בסיס יומיומי.
הפתרון של עמי איילון הוא בלתי אפשרי. במצב הנוכחי
פשוט בלתי אפשרי להחליט מהי פקודה חוקית ומהי פקודה בלתי
חוקית בעליל. זה ניסיון הפרדה מלאכותי. אפשר להדגים את זה
בכל פעולה. למשל, בגוש קטיף יש מחסום, שבו הפקק הממוצע
ײַהוא 5–6 שעות. לפני שנה ירה מישהו לכיוון העמדה, שבה שומ

רים החיילים, ומאז יש עץ אקליפטוס שמהווה גבול. מרגע שרכב
עובר אותו אסור ליושביו לצאת. אז יושבים לך אנשים בשעה
ײַתשע בבוקר במקרה הטוב, או שתיים בצהריים, במקרה הרע, ומ
ײַתים מחום. וכשאישה פותחת את הדלת בשביל לעמוד רגע, בש

ביל לצאת מהמכונית, אז ההוראה היא לירות לה לכיוון הדלת.
רק לירות, לא לפגוע. וכך כל הקו רצו צרורות. כששאלתי את
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המשרד לאיכות הסביבה. "חדירתה (של האצה) למימי הים
התיכון בשנים האחרונות והתפשטותה במהירות לאורך חופיו
תוך הרעלת סביבתה מאיימות גם על חופינו”, כתב אדלר.
”האם האצה, שזכתה לכינויים 'האצה הקטלנית' או 'יצרנית
קוקטייל הרעלים הימיים', עלולה להשמיד את אוכלוסיית
האצות הטבעיות של חופי הים התיכון שלנו?" אדלר הזהיר כי
האצה עלולה להאפיל על בעיות סביבתיות אחרות המאיימות

על הים וחופיו. 
נכון להיום, אין שום תקנה האוסרת על הכנסת השלוחית
דמוית העלים לארץ. "אצות אינן מוכרזות כמוגנות עלײַפי
החוק, ולכן מניעת כניסתן, ובעיקר בידי מגדלי דגים ואצות
כתחביב, היא עניין של רצון טוב", אומר ד"ר ראובן אורטל,
מנהל האגף לאקולוגיה אקוואטית ברשות הטבע והגנים. "אבל
הבעיה סבוכה עוד יותר, והיא קשורה למינים פולשים באופן
כללי: לא מדובר רק בשלוחית, יש שורה שלמה של מינים

שחודרים לאזורים, שבהם לא היו קודם. 
הרשימה ארוכה מאוד, ואתה לא יודע מפני איזה מין
להתגונן. למשל, נחש העצים חדר לאי גואם, ותוך פחות מעשר
שנים חיסל כמעט את כל אוכלוסיית הציפורים באי, וכיום הם
מפעילים מערכת בקרה קבועה לילהײַלילה, כי זה נחש לילי,
על כל הגדרות של שדות התעופה והנמלים של גואם, כדי
למנוע חדירת הנחשים. יש עשרות רבות של צמחים
ובעליײַחיים, שעלולים לחדור לישראל ולהוות סכנה, ולכן
אנחנו מברכים על כל פרסום של בעיית השלוחית, כדי להגביר
את מודעות הציבור, ובעיקר של מגדלי דגי נוי של מים

מלוחים".
החוקר הוותיק פרופ' יעקב ליפקין, מהמחלקה למדעי הצמח
באוניברסיטת תלײַאביב, שעורך תצפיות במי החופים של
ישראל במשך ארבעים שנה, אומר שאיש לא דיווח על הגעת
האצה לחופי הארץ. לדבריו, מכיוון שהמערכת האקולוגית של
מערב הים התיכון — כר ההתפשטות של האצה — שונה לגמרי
מזו של מזרח הים התיכון, ישראל, אין צורך להיבהל. "לדבר
על הנושא הזה כיום זוהי ביצה שלא נולדה והתפלספות חסרת
כל בסיס. אצלנו הדאגה הכי גדולה היא הפעילות האנושית
בחוף, שפוגעת בחי ובצומח בים. למשל, שחרור שפכים לים,
זיהומים תעשייתיים ובנייה קרוב לקו המים גורמים הרס הרבה
יותר גדול. גם פריקת הפחם אינה תורמת לחי ולצומח בקרבת

החוף".
כמאה מיני שלוחית נמצאים באופן טבעי ברחבי העולם,
ארבעה מהם בישראל, אך הם משתלבים במערכת האקולוגית
ואינם גורמים כל נזק. השלוחית המקסיקנית, שצומחת במימי
החופים של ישראל, דומה חיצונית לשלוחית דמוית העלים,
"עובדה שיכולה להקשות את גילוי חדירת האצה הבעייתית,
אם תגיע", אומרת ד"ר רחלי עינב, שעומדת להוציא בשבועות
הקרובים את ספרה, 'מדריך לאצות החוף של ישראל'. "האצה
היא ברומטר פנטסטי למצב הים. כשנכנס זיהום לים, המים
מתערבלים, והזיהום כביכול הלך. דגים יכולים לזוז מהמקום,
אבל האצות הן המדד האמיתי. הן אינן ערך טבע מוגן, ואלא אם
כן מדובר בשמורת טבע, מותר לקטוף ולאכול אותן. יש בארץ
עשרות סוגים טובים למאכל, ואני צוחקת כשאני רואה איך
מייבאים מיפן שקית אצות עם שלושה עלים בארבעים שקל,
ואילו אני קוטפת אותן מהים חינם אין כסף, למשל האצה
'תולענית' שנמצאת בשפע בחוף הבונים. הים הוא אוצר טבע
לא מנוצל, כמעט כל האצות טובות למאכל, זהו מזון טעים

ועשיר בחלבון".
השלוחית דמוית העלים אמנם לא נצפתה בישראל וגם לא
במדינות הסמוכות, אבל יש מין אחר, מסוכן לא פחות —
קאולרפה רצימוזה (שלוחית האשכולות) שנמצאת בטורקיה,
בלבנון, בסוריה, במצרים, בקפריסין וביוון, ומשתלטת על
שטחים בקרקעית הים. "ברוב המדינות הללו אין תקציבים, וזה
לא עומד במקום גבוה בסדר העדיפויות, ולכן הנזקים לא
נמדדו", אומרת עינב. "אבל בקפריסין, שם נערכות מדידות
מסודרות יותר, נמצאה ירידה בחסרי חוליות באזורים
הנגועים. אני אישית לא ראיתי אותה כאן, אבל אנחנו לא
יכולים לדעת, כי אין אף אחד שעושה ניטור. האדם האחרון
שבדק את אצות המים העמוקים של ישראל, הייתה תקוה
אדלשטיין בײ1960ַ בעבודת הדוקטורט שלה, כשחפרו את נמל
חיפה והוציאו סלעים מהעומק. מאז אף אחד לא בדק, כי זה לא

עניין איש".
ד"ר אלוארו ישראל סבור שאסור להיות שאננים. נכון
שהשלוחית דמוית העלים לא נצפתה בישראל, אבל היא עלולה
להגיע למי החופים שלנו דרך ספינות ויאכטות שמפליגות
ממערב הים התיכון או עקב רשלנות של חובב דגי נוי, שינקה
את האקווריון שלו. "הרי גם באירופה הקטסטרופה החלה בגלל
תאונה מטופשת באקווריון אחד, וכעת הנזק שנגרם שם הוא
בלתי הפיך. אסור לשבת בחיבוק ידיים ולהגיד שכאן זה לא

יקרה". ¬

הסמ"פ שלנו, 'תגיד לי, מה זה ההוראה הזאת, אתה שפוי?' אז הוא
ײַענה לי, 'בוא ונראה אותך גבר, הולך לחייל שעומד פה כבר שלו

שה שבועות, ואישה יוצאת לו מהאוטו, והוא מת מפחד שהיא
תירה עליו — ותגיד לו לא לירות. בוא נראה אותך'.

ײַעל המקרר תלויה הזמנה לחתונת בת דודתו מכוכבײַהשחר, הת
נחלות אידאולוגית סמוכה לרמאללה. זונשיין לא ילך. "אני אשלח
מכתב ומתנה. זה לא יהלום את האירוע, שבו 300 מתנחלים ואני
ײַהסרבן מגיע". בשנה האחרונה לא שוחח עם ילדיו של דודו ועם פל

גים אחרים במשפחה המפוזרים בכל רחבי יהודה ושומרון: עופרה,
עלי, גני טל, גוש קטיף, פדואל, קדומים. הנתק מוחלט. המתנחלים
ײַהם האויב הגדול מכולם. כמעט כל הנמקה לסרבנות נפתחת ונג

מרת במילים 'מתנחלים', 'התנחלויות', 'גוש אמונים' וכד'.
לפני שבועות ספורים נכנס מחבל ורצח משפחה שלמה
באיתמר. מחר זה יכול לקרות למשפחה שלך באחד היישובים
בשטחים. אתה קורא לפנות את כל האיתמרים. מה בינתיים?
האם זה בלתי חוקי בעליל להציב חיילים ששומרים בכניסה

לאיתמר?
כן. כל פעולה צבאית בשטחים היא בלתי חוקית בעליל. כל

השהייה שם היא בלתי חוקית בעליל.
נניח שצה"ל יוצא היום מהשטחים באופן חדײַצדדי. זה לא
בלתי מוסרי להפקיר את כל המתנחלים בלי שמירה, לפחות

עד שיפנו אותם? 
נכון. זאת סיטואציה בעייתית, וחשבתי עליה לא פעם ולא
פעמיים. והגעתי למסקנה שאין לי שום דרך להימלט ממנה. אני
עושה מעשה שהוא מאודײַמאוד כואב, והוא מאודײַמאוד קשה,
ײַאבל אין ברירה. אם אחרון החיילים ייצא משם, אז אני אסע לש

טחים בעצמי ואתחנן בפני המשפחה לעזוב את המקום ואנסה
באופן ספציפי למשוך אותם משם.

ואם יתחילו לרצוח אותם באופן סדרתי?
באותה מידה אני יכול לשאול האם כשאין חיילים להגן על
ײַתלײַאביב, ואנשים נטבחים בתלײַאביב בגלל שהחיילים בהתנח

לויות — אז למישהו בהתנחלויות כואב?
זו התשובה שלך?

התשובה שלי היא שכל עוד יש התנחלויות וכל עוד קורה שם
מה שקורה, צה"ל לא מסוגל להגן על אזרחי מדינת ישראל. אם
אני לא אצליח להוציא אותם משם כשצה"ל יוצא, אז אני בבעיה

קשה. 
אם מחר תינתן פקודה, וחייל יבוא אליך ויגיד 'מצפונית

אני לא יכול לפנות יישובים'. מה תעשה?
אני אפטור אותו מהפעולה הזאת.

ואם הוא יחליט לעשות מה שאתה עושה — להקים תנועת
סרבנים, להפגין, להתראיין בתקשורת, להגיש בג"צים — מה

אז?
אוײַקיי, שוב אתה מנסה לעשות סימטריה כמראיין. אין סימטריה.
כי אם יש סימטריה, אז בכלל אין מקום למוסר בעולם ואין מקום לצדק.
הוא חושב שהחלטה על פינוי בכוח של יישובים יהודיים
שהוקמו עלײַפי החלטת ממשלה בחבלײַארץ, שהוא מאמין

ײַששייך לנו, היא החלטה לא מצפונית ולא מוסרית, והוא מא
מין בכך בדיוק כפי שאתה מאמין ששירות בשטחים הוא

פעולה בלתי חוקית. 
החלטה של הממשלה לפנות התנחלויות היא נכונה, מוסרית
ולגיטימית. אני בהחלט מציב כאן סטנדרד מוסרי. אני אפטור
אותו מלקיים אותה באופן אישי, אבל אני לא אתן לו לצאת
נגדה במסגרת הצבאית. אם הוא ינסה להמריד ולשבור לי את

הגדוד בזמן הפינוי, אני אעמיד אותו לדין. בוודאי.
זה לא סטנדרד כפול?

ײַלא. זה לא. בישראל של שנת 2002 פועלת קבוצה, שכבר עש
ײַרים או שלושים שנה עושה ככל העולה על רוחה מעשים לא מו

סריים, עוברת על החוק, ואתה בא ואומר לי שאולי אני עושה
מעשה לא דמוקרטי? השאלה של דמוקרטיה בכלל לא רלוונטית

לגבי המתנחלים. הם כבר מזמן עושים מה שהם רוצים.
ײַבין הסרבנים יש כאלה שבכלל לא שירתו אף פעם בשט

חים.
יש לנו 468 אנשים רשומים ברשימת הסרבנים. אני לא מכיר

את כולם.
זאת תשובה דיפלומטית.

אז אני אענה לך תשובה לא דיפלומטית: אני לא מכיר את כולם,
אבל אני בטוח שישנם סרבנים שמעולם לא היו בשטחים. ועדיין
הסטנד המוסרי שלהם מאפשר להם לתמוך בסרבנות גם בלי לשרת.

הם שמעו מספיק סיפורי זוועה מחברים כדי לדעת מה הולך שם.
מאיפה אתה יודע שאין כאלה שתופסים טרמפ פוליטי

ײַעליכם? תנועות כמו 'יש גבול' שנשארו בשוליים ומזהות פל
טפורמה אנרכיסטית יותר, מתוקשרת יותר שתעזור להחליף

את השלטון?
אני לא יודע. האנשים שאני ראיתי עד עכשיו, כולם כואבים
באמת את המצב. אני מזמין כל מי שרוצה לבוא לפגישה שלנו
ײַולראות עד כמה הם כואבים. חוץ מזה גם מתיישבי אריאל וק

0רייתײַארבע ניצלו את הפוליטיקה כדי לרכוש דירות בזול. 

איומות. ואז יש דילמה. איך אתה מתמודד עם הדילמה –
עלײַידי זה שאתה מבטל אותה? זה לא קצת ילדותי?

לא, לא. אני חושב שהילדותיות נמצאת אצל מי שממשיך
לשרת. זה ילדותי שאנשים מבוגרים ואינטליגנטים עדיין חושבים
שאפשר להשפיע בתוך כיבוש. כי אין פילוסוף אחד, ואין מקרה אחד
בהיסטוריה שבו אדם מוסרי השפיע על סיטואציה ענקית, שהיא לא

מוסרית, עלײַידי ניסיון לשפר אותה מבפנים. אין דבר כזה.

הרווחנו חמישה בדרך
לקח לזונשיין כמה שנים להגיע למסקנה הנחרצת שבה הוא
מחזיק היום. "כשפרצה אינתיפאדת אלײַאקצא, הייתי פשוט בהלם.
אמרתי, מה זה? איך זה יכול להיות? כל הרטוריקה של התקשורת
בשנתיים האחרונות נשפכה ממני, ואני קניתי אותה. 'נתנו להם
הכול. הם רוצים להשמיד אותנו, הם רוצים לחסל אותנו' וכו' וכו'.
אבל הפעם, בניגוד לפעמים קודמות, כבר היו לי פקפוקים. אני
אפילו לא יודע איך זה הבשיל, אבל כבר אז התחלתי להבין שאני

הולך לשתף פעולה עם משהו מאוד בעייתי מבחינתי.
"זה התחיל כבר בצאלים, באימון לקראת עלייה לקו. מצד
אחד האווירה הייתה שהולכים לקראת משהו מאוד מסוכן הפעם.
מצד שני הרטוריקה הפכה להיות הומוריסטית בכל הקשור לחיי
ײַאדם של פלסטינים. הבחנתי שמשהו קרה בצה"ל, והוא אוחז בכו

לם, מהמפקדים הבכירים ועד לצעירים. הייתי בהלם. בתדריכים
שמעתי מח"טים ומפקדי גזרות מדברים ברטוריקה, שהייתה זרה
לי לחלוטין בכל שנותיי בצבא. אחד המח"טים, עימאד פארס,
ײַאמר לנו 'חבר'ה, אל תירו בנשים וילדים, זה לא עובר טוב בתק

שורת'. קמתי ואמרתי לו, 'המח"ט, זה מה שיש לך להגיד לנו, שזה
לא עובר טוב בתקשורת? אתה יודע שלא הורגים נשים וילדים,
כי זה לא מוסרי'? הוא רק חייך בהתנצלות, והיו מין צחוקים

בקהל, משהו בין מבוכה לבין 'איזה טמבל זה שקם'.
"הוא גם התייחס לאירוע ספציפי שהתרחש חודשיים לפני כן,
שבמהלכו טנק ירה בשוגג פגז שני ק"מ שמאלה והרג חמש נשים
פלסטיניות. המח"ט קרא לזה 'תקלה גדולה' והעיר חצי בציניות
שחבל שהנשים הסתובבו ליד פגז של צה"ל. בקהל הגיבו 'לא
נורא, הרווחנו עוד חמישה על הדרך', וכולם געו בצחוק. האווירה

הייתה שכל הפלסטינים אויבים, ולא חשוב מה הם עושים".
אתה קצת מוציא את העניין מהקשרו. כשעולים לקו
כלײַכך מסוכן, יש צורך בפורקן. חלק מהפורקן הוא הומור

ײַשחור, שבחלקו מופנה כלפי החיילים עצמם. חלק מהרטורי
קה היא שנאת האויב.

אתה צודק לחלוטין באופן עקרוני, אין ספק שמלחמה תמיד
מרדדת את האדם, ואני גם מסכים שהמצב בשטחים הוא כזה
שבאמת כל ילד הוא אויב פוטנציאלי שמטען חגוּר לגופו. אני
גם מבין את הצורך בפורקן. אבל בכל זאת, ברמה כזאת, במעמד
של תדריך, לא נתקלתי מעולם. אני חושב שזאת תוצאה של

חברה שמתבהמת מכיבוש. אין לי הסבר אחר.
מצאלים ירד הכוח למחסום כיסופים, ומשם נכנס לרצועה. "שם
למדתי את המושג החדש 'חישוף'. איזה שוֹק מדהים זה היה. פשוט
הורדנו כל מה שיש. אני מכיר את הגזרה הזאת משירות קודם.
פתאום אתה נכנס — פני ירח, כמו מדבר. גילחו 100 מטר לכל כיוון.

אפרופו הדיון על טרנספר, הורידו לאנשים את כל הבתים באזור.
"הייתה לי פגישה עם עמי איילון, אחרי שחתמנו על מכתב
ײַהסרבנים. הוא אמר 'להוריד 100 מטר בתים זו פקודה בלתי חו

קית בעליל, ומי שעושה את זה, הוא פושע'. אז אחד מהחבר'ה
שלנו, חן אלון, שאל אותו בהיתממות, מה עושים אם יורים
משם? אז הוא אמר, 'מחזירים בירי'. ומה יקרה אם יירו במקלע?
התשובה הייתה 'נוריד חלק'. בסוף הדיון הגענו למסקנה, שאם
ײַירו במרגמה אין מנוס מלהוריד את הכול. כמובן שכאיש פולי

טי הדברים שעמי איילון אומר, הם המקסימום האפשרי, כי הוא
וחבריו, עם כל האומץ שלהם ועם כל עיטורי הגבורה, אין להם

אומץײַלב אזרחי לומר את האמת".
ײַאני חייב להגיד לך ששמעתי את הפתרון הזה של עמי איי

לון, לסרב לפקודות ספציפיות שמתנוסס מעליהן דגל שחור,
ונראה לי שזה פתרון ביניים לא רע בכלל. נראה לי שהפתרון
שלך יותר קל מבחינה אינטלקטואלית, כי הוא לא דורש לקבל

החלטות על בסיס יומיומי.
הפתרון של עמי איילון הוא בלתי אפשרי. במצב הנוכחי
פשוט בלתי אפשרי להחליט מהי פקודה חוקית ומהי פקודה בלתי
חוקית בעליל. זה ניסיון הפרדה מלאכותי. אפשר להדגים את זה
בכל פעולה. למשל, בגוש קטיף יש מחסום, שבו הפקק הממוצע
ײַהוא 5–6 שעות. לפני שנה ירה מישהו לכיוון העמדה, שבה שומ

רים החיילים, ומאז יש עץ אקליפטוס שמהווה גבול. מרגע שרכב
עובר אותו אסור ליושביו לצאת. אז יושבים לך אנשים בשעה
ײַתשע בבוקר במקרה הטוב, או שתיים בצהריים, במקרה הרע, ומ
ײַתים מחום. וכשאישה פותחת את הדלת בשביל לעמוד רגע, בש

ביל לצאת מהמכונית, אז ההוראה היא לירות לה לכיוון הדלת.
רק לירות, לא לפגוע. וכך כל הקו רצו צרורות. כששאלתי את
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